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עדכונים חיוביים

המאשים הוא האשם

בנימין אוהב "לעדכן" אותי בדרכו המיוחדת. בכל פעם 
שהוא רואה אותי הוא בא אלי ואומר לי כבוד הרב: "ראית? 
שמעת? מה הם עושים? מה הם רוצים לעשות?" וכך 
במשך כמה דקות הוא בוכה לי על המצב, ועל עד כמה 
הדת נרדפת, ואיפה עם ישראל מונחים; ובתוך התלונות 
הוא שוזר את כל החדשות האחרונות: מה עשה פלוני, 

וממה אמר שדרן פלוני, או חבר כנסת אלמוני.

ואני, לעצור אותו – אני לא יכול. אני רק שותק ומקשיב 
וממתין שיסיים. בתוך תוכי 
אני מתפלל על עם ישראל, 
שאני  נראה  חוץ  וכלפי 

מסכים לדבריו.

זה  האחרונה  בפעם 
תמיד  אני  שונה.  היה 
עם  את  להרגיש  זוכה 
ישראל ולהתפלל על עם 
ישראל, אבל מאז האסון 
במירון שקיבלתי על עצמי 
להתפלל על עם ישראל 

חצי שעה ביום בקבלה חזקה ובמסירות נפש – מאז 
מתברר לי יותר ויותר כמה התפילה הזאת היא חובת 
השעה וחובתו של כל יהודי ויהודייה ומאז אני רואה 
הרבה דברים בצורה שונה לגמרי. ובהשפעת התפילות 
האלה החלטתי הפעם לענות לבנימין, וכשבנימין סיים 
את הדרשה שלו אמרתי לו: "לפי מה שאתה אומר אתה 

ממש לא בסדר. אתה אשם בכול..."

מה אתה רוצה מהקטנים?

לזה בנימין לא ציפה ואני מיד הסברתי: "אם ההורים 
יצאו מהבית לסידורים והשאירו ילדים קטנים וגדולים 

והקטנים עושים בלגן בבית – למי יבואו ההורים בטענות, 
לקטנים שלא מבינים מהחיים שלהם או לגדולים שהיו 
יכולים למנוע את כל הבלגן הזה אם רק היו רוצים?" 
"ברור שלגדולים" אמר לי בנימין אבל במבט שלו הוא 

גם הראה לי שהוא ממש לא מבין מה אני רוצה.

"גם אתה, בנימין, הָיִיתָ יכול למנוע את כל מה שאתה 
מתאר בפני", אמרתי לו. "אני?!" הוא כמעט צעק "מה 
בן אדם כמוני כבר יכול לעשות?..." שתקתי. נתתי לו 
להירגע. כשהרגשתי שהוא מוכן לקבל, אמרתי לו בשקט:

"להתפלל – התפללת? אתה יכול להתפלל על אותו 
בתשובה,  שיחזור  שדרן 
ועל אותה מפלגה, שכל 
יתקרבו  שלה  הבוחרים 
לה' באמת, ועל הפושעים 
ועל  מהתאוות,  שייצאו 
ערוצי התקשורת למיניהם 
שיתחילו להפיץ את האמת 
והאמונה במקום להפיץ 

כפירה ותאוות.

"אני מבין שהמצב כואב 
לך. זה כואב לכל יהודי. 
אבל השאלה היא מה אתה עושה עם הכאב. האם 
אתה רק בוכה ומיילל מתלונן ומתרעם, מפיץ פירוד 
וזורע ייאוש; או שאתה אומר 'אין הדבר תלוי אלא בי' כל 
אדם חייב לומר 'בשבילי נברא העולם', ואת כל הצער 

שלי אני אקח לתוך תפילות על עם ישראל.

"אנחנו הילדים הגדולים. אנחנו שמענו על כוח התפילה. 
אנחנו באים בשם האמונה. לכן התביעה הגדולה היא 

עלינו ולא עליהם.

"איפה האמונה שלנו? אתה מאמין בה', אתה מאמין 

בתורה, ואתה מאמין במצוות, ואתה מאמין שאפילו ילד 
קטן שלומד אל"ף בי"ת בחיידר מקיים את כל העולם 
כולו – ואתה לא מאמין בתפילה של עצמך?! אתה לא 
מאמין שהתפילה שלך כמו שאתה יכולה להכריע את 

כל העולם כולו לכף זכות?!

אתה משנה את המציאות

"תודה רבה לך על כל העדכונים, בנימין, אבל לא 
זו הדרך. אין לנו מה להסתכל על המציאות ולשקוע 
בייאוש ובבכיינות. אנחנו רואים מה קורה בעם ישראל 
גם בלי לשמוע חדשות, ומה שרואים ושומעים ויודעים, 
זה כבר מספיק בשביל לתת לנו דלק לארבעים יום 
וארבעים לילה של תפילות. אבל לפחות לפחות, נקבל 
על עצמנו את המינימום, נקבל על עצמנו לְשַׁנּוֹת את 
עם ישראל. ותפילה משנה את עם ישראל. זו מציאות. זו 
האמונה. תפילה מחזירה אנשים בתשובה, ולכן חכמים 

תקנו לנו לבקש על זה שלוש פעמים ביום.

"גם התפילה הקטנה ביותר מצטרפת לחשבון הגדול 
של התפילות והזעקות והדמעות של עם ישראל. גם 
הבניין הגדול ביותר נבנה מלבנים קטנות. גם כשאתה 
חוסך לילדים שלך אתה שם בצד סכום קטן, אבל בסוף 
זה מצטרף לחשבון גדול מאוד. אם רק תשקיע זמן בכל 
יום, אתה תראה שבסוף יהיו לך עשרות ומאות שעות 
בשנה. כשכל יהודי עושה את החלק שלו ומתפלל חצי 
שעה בכל יום, אז עולות ביחד בכל יום עשרות אלפי 
שעות של תפילה על עם ישראל. זה מה שמקרב באמת 
את הגאולה, ואם רק תזכה לקחת חלק – גם לך יהיה 

חלק בגאולה.

"אם תזכה להתפלל על עם ישראל שיחזרו בתשובה, 
אתה תראה בשמיים ערמות של מצוות שלא שייכות 
לך, וכשתשאל מאיפה כל זה? מי ילד לי את אלה? 
יגידו לך: אתה רואה את משפחה פלונית? הם חזרו 
בתשובה בזכות התפילות שלך, וכל המצוות שלהם 

נזקפות לזכותך."
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מקבץ שאלות מ”קו ההלכה”
האם מותר לקנות ברד או קפה בחנויות שמצהירים 
שהמוצרים כשרים אבל החנויות עובדות בשבת?

אסור לקנות במקומות אלו כל מוצר שהוא בלי 
אריזה, כי אינם נאמנים לומר שהמוצר כשר, 

ובפרט בענייננו שהמכונה נאסרה עקב 
העבודה שעבדו בה בשבת והיא צריכה 
לעבור הגעלה. )אף שיש המקילים 
שאין המכונה צריכה הגעלה כמ”ש 

בהליכות עולם חלק ד עמוד ל"ט, מכל 
מקום יש להחמיר ולהרחיק כי יש עוד כמה 

סיבות נוספות(.

ודברים באריזה סגורה וחתומה מעיקר הדין מותר 
לקנות, אבל ראוי להרחיק ולא לקנות ממקומות אלו 

כל דבר, כדי שלא לסייע בידי עוברי עבירה.

אדם ההולך בגילוי הראש, האם מותר לו לשמוע 
ולדבר דברי תורה, או שצריך לכסות ראשו?

ראוי מאד להקפיד לשים כיפה וכיסוי ראש כדי שתהיה 
עליו יראת שמים בשעה ששומע דברי תורה )שו”ת זכרון 
יהודה סימן כ’( וכמו שמובא בגמרא שבת )דף קנ”ו( שכיסוי 

ראש גורם ליראת שמיים, אמנם אם אין בידו כיפה 

ועלול מחמת כן להתבטל מהשיעור תורה, אפשר להקל 
ולשמוע השיעור גם בלא כיסוי ראש. )יביע אומר חלק ו’ אורח 

חיים סימן ט”ו אות ז’(

אדם שהלך במקום הפקר וראה עץ שהבשילו 
פירותיו וקטף מהפירות והביאם לביתו 

האם חייב במעשרות?

כלל בידינו שפירות הפקר פטורים 
ממעשרות )שלחן ערוך יורה דעה סימן של”א(, 
ולכן אם לקח מעט פירות אינם חייבים 
במעשרות, אבל אם הניח הפירות בארגז 
באופן שזה נחשב כמו שרגילים לקבץ לצורך 

מסחר חייב לעשר. ראב”ד )הלכות תרומות פרק ב’ הלכה י”ב(.

שקית חלב קפואה שהניחו אותה בכלי בשרי שבישלו 
בו בשר בתוך 24 שעות, וכעת עירו מים רותחים על 

שקית החלב, האם נאסר החלב או הכלי?

אם השקית חלב היתה נקיה, יש להתיר את הכל, 
משום שלהלכה אנו נוקטים שעירוי של מים רותחים 
שאינם על גבי האש מבשלים “כדי קליפה” וא”כ השקית 
נתבשלה לבדה ולא החלב, וממילא לא היה מגע של 
חלב ובשר זה בזה, אמנם אם על גבי השקית היו שיירי 

חלב, הכלי צריך הכשר מחמת השיריים של החלב שהיו 
על השקית ויש לערות מים רותחים על הסיר ולהכשירו.

בית כנסת המתקיימים בו מניינים רבים והנה במניין 
של שעה 6 לא הגיעו אלא תשעה אנשים, ובשעה 
רבע לשבע הגיע מתפלל נוסף למניין של 7 אמנם 
המתפללים של המניין הקודם הפצירו בו שיתפלל 
עימהם וידלג את פסוקי דזמרה ויודע שאם לא 
ישלים להם המניין חלקם יתפללו ללא מניין, ומאידך 
חפץ להתפלל כפי הסדר, וכעת שואל האם עליו 
לדלג התפילה ולהשלים מניין או שיתפלל בשלימות 

במניין הבא וישאיר את המניין הזה לגורלו?

עליו לדלג את פסוקי דזמרה ולהתפלל במניין הזה ואח”כ 
ישלים את החסר. טעם הדבר: מבואר בשלחן ערוך )סימן 
נ”ב( שהבא לבית הכנסת ומצא שהציבור התקדמו מדלג 

על כמה מזמורים וכו’ ואח”כ משלים את התפילה, ואף 
שמבואר בכף החיים שתפילה שאינה מסודרת מבלבלת 
את צינורות השפע, מכל מקום אין זה מעכב את התפילה 
בדיעבד, ומאידך תפילה בציבור יש לה חשיבות עצומה, ויש 
פוסקים שנוקטים שזה חיוב מעיקר הדין להתפלל במניין 
)תלוי בסתירה שבשו”ע סימן צ’ סעיף ט’ - ט”ז, ועי’ באגרות משה חלק א’ סימן 

כ”ח כ”ט(. ובפרט שמצאנו בגמרא ברכות )דף מ”ז( שרבי אליעזר 

שחרר את עבדו כדי לקיים מצווה של תפילה במניין, ולכן 
נראה שעדיף שיזכה את הרבים להתפלל במניין ועדיף 

יותר מאשר להתפלל אח”כ מתחילה ועד סוף.
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שו"ת של חסד
ע"י בית הוראה "חוט של חסד"

פנינים חסידות ברסלב מוסר הפרשה
חידושים לפרשת שבוע

ללמוד מוסר בתפילה

רש"י הק' כתב: ״למה נסמכה פרשת מרגלים לפרשת 
מרים, לפי שמרים לקתה על עסקי דיבה שדיברה באחיה, 
ורשעים הללו ראו ולא לקחו מוסר״. לעיתים נראה לנו 
שעניין המוסר נתחדש בדורות האחרונים מזמן רבי 
ישראל הבעל שם טוב ותלמידיו אחריו, והגר"א ותלמידיו 
אחריו. אולם אין הדבר כן. הדורות הקודמים היו לומדים 
מוסרם מהתפילה ומלימוד התורה, מהתבוננות בגדלות 
ה׳ ובקטנות האדם ועוד, דברים המחייבים שהאדם 
יתעורר לקיים מצוות מלכו של עולם. כמו כן מבואר 
ברש״י כאן: "רשעים הללו ראו ולא לקחו מוסר״. התורה 
תובעת מהאדם לקחת מוסר ממאורעות הזמן, ממעשי 
ה׳ בעולם, מעונשים שבאים על בני אדם אחרים בעוונם - 
מכל אלו האדם צריך ללמוד מוסר שלא יעשה כטעותם. 
אלא שבדורות האחרונים נחלשה הסתכלות והתבוננות 
האדם בדברים אלו, ולכן הוצרכו גדולי הדורות לתקן 
את סדר לימוד המוסר, שכל אדם יקציב מעט זמן ביום 
בו ישים ליבו להתבונן במעשיו אם ישרה דרכו אם לאו. 
החזון איש אמר כי גם בתפילה אפשר לקיים את עבודת 
לימוד המוסר. אם האדם מתבונן בתפילתו ומכוון בה 
כראוי, ממילא הדברים מעוררים אותו ללמוד מהם 
ליישר דרכו. אם ״רוח סערה עושה דברו״ קל וחומר, 
שהאדם צריך לקיים רצון בוראו, ״זקנים עם נערים יהללו 
את שם ה׳״. באופן זה ביאר הסבא מקלם זצ״ל את 
מאמר חז״ל הידוע )ברכות דף ו:( ״אלו דברים העומדים 
ברומו של עולם ובני אדם מזלזלין בהן, זו תפילה״, 
כוונת חז״ל ב״דברים העומדים ברומו של עולם״ היינו 

שהם מסוגלים לרומם את האדם הנקרא ׳עולם קטן', 
ולהביא אותו לתכלית עבודתו. ובאמת, אילו יקדיש האדם 
מזמנו לעסוק בלימוד המוסר יוכל להתרומם ולהגיע 
לתכלית, אבל לכל הפחות ישתדל האדם להתבונן 
במוסר הנלמד מתפילותיו אותן ממילא אנו מתפללים 
בכל יום, וינצל את התפילה שתהיה בה תועלת של השגת 
שלימות האדם )אור יחזקאל, אמונה עמ׳ קפ״ג(. רבי 
נתן מברסלב מסביר בליקוטי הלכות )הל' נדרים ה"ה( 
שעיקר פגם המרגלים היה שהם פגמו בעניין האמונה 
שזה עניין התפילה, ובגלל זה הגיעו לכפירות נוראות 
בקב"ה, כי עיקר מה שנשלחנו לעולם הזה, הוא דווקא 
להעלות את המדרגות הנמוכות שזה בחי' לקשר עולם 
עליון בעולם תחתון, וזה נעשה ע"י ארץ ישראל ששם 
נמצא בית המקדש, שער השמים מקום בו זוכים לקשר 
העולמות. וּבָזֶה פָּגְמוּ הַמְּרַגְּלִים שֶׁמֵּחֲמַת שֶׁרָאוּ בְּעַצְמָן 
שֶׁיֵּשׁ לָהֶם דַּעַת גָּדוֹל וְהֵם גְּבוֹהִים מִבְּחִינַת אֱמוּנָה, כִּי 
אֱמוּנָה הִיא מַדְרֵגָה הָאַחֲרוֹנָה וְהֵם כְּבָר בָּאוּ לְמַדְרֵגוֹת 
הַדַּעַת שֶׁגָּבֹהַּ יוֹתֵר עַל-כֵּן דִּבְּרוּ סָרָה עַל אֶרֶץ יִשְׂרָאֵל 
וְלֹא יָדְעוּ וְלֹא הֵבִינוּ שֶׁעֲדַיִן דַּעְתָּם אֵינָם כְּלוּם כְּפִי מַה 
שֶּׁהָיוּ זוֹכִין אִם הָיוּ מְבַטְּלִים דַּעְתָּם וְהָיוּ מַאֲמִינִים לְדִבְרֵי 
ה' יִתְבָּרַךְ וּלְדִבְרֵי משֶֹׁה רַבֵּנוּ שֶׁקְּדֻשַּׁת אֶרֶץ יִשְׂרָאֵל גָּבהַֹּ 
מְאֹד, כִּי מִדַּת הָאֱמוּנָה שֶׁזּוֹכִין בְּאֶרֶץ יִשְׂרָאֵל אַף-עַל-פִּי 
שֶׁהִיא מַדְרֵגָה הָאַחֲרוֹנָה, אַף-עַל-פִּי-כֵן עַל יָדָהּ דַּיְקָא 
עוֹלִין עַל כָּל הַמַּדְרֵגוֹת כֻּלָּן, כִּי אֱמוּנָה הִיא בִּבְחִינַת אֶבֶן 
מָאֲסוּ הַבֹּנִים הָיְתָה לְראֹשׁ פִּנָּה כַּיָּדוּעַ. וּכְמוֹ שֶׁאָמַר רַבֵּנוּ 
זַ"ל בְּשִׂיחוֹתָיו הַקְּדוֹשׁוֹת שֶׁדִּבֵּר עִמָּנוּ )אַחַר הַתּוֹרָה שֶׁל בֵּן 
וְתַלְמִיד הַנַּ"ל( שֶׁאָמַר אָז שֶׁאֱמוּנָה הִיא מַדְרֵגָה הָאַחֲרוֹנָה 
אֲבָל עַל יָדָהּ זוֹכִין לַעֲלוֹת עַל הַכֹּל וּלְהַגִּיעַ לִבְחִינַת רָצוֹן 

מֻפְלָג וְכוּ' שֶׁעוֹלֶה עַל הַכֹּל,...  ה' יזכנו שנזכה לאמונה 
בשלמות להאמין בתמימות ופשיטות ולקחת מוסר מכל 
דבר שאנו רואים בזה העולם ולהתקרב ע"י זה להקב"ה.

דִּבֵּר פַּעַם-אַחַת  מוֹהַרְנַ"תְּ מֵהַדֶּרֶךְ הַקָּדוֹשׁ שֶׁל 
"הַנֵּעוֹר בַּלַּיְלָה", שֶׁגִּלָּה אַדְמוּ"ר זַצַ"ל )"לִקּוּטֵי מוֹהֲרַ"ן" 
סִימָן נ"ב(, וְאָמַר אָז בְּזֶה הַלָּשׁוֹן: עוֹד יִהְיֶה זְמַן שֶׁתִּהְיֶה 
הַדֶּרֶךְ הַזּוֹ דֶּרֶךְ כְּבוּשָׁה לָרַבִּים, ]כְּמוֹ עַכְשָׁו הִיא דֶּרֶךְ 
כְּבוּשָׁה לָרַבִּים לְהַנִּיחַ טַלִּית וּתְפִלִּין בְּכָל בּקֶֹר[. וְאוֹדוֹת 
הַפְּחָדִים שֶׁיֵּשׁ בָּזֶה, אָמַר: שֶׁעַל זֶה נֶאֱמַר מַה דְּאִיתָא 
בַּזֹּהַר הַקָּדוֹשׁ פָּרָשַׁת שְׁלַח )ח"ג דף קנח:(, בְּעִנְיַן 
הֲלִיכַת כָּלֵב לְחֶבְרוֹן לְהִשְׁתַּטֵּחַ עַל קִבְרֵי הָאָבוֹת וְלֹא 
נִתְיָרֵא מֵהָעֲנָקִים; וְאִיתָא שָׁם עַל זֶה: "מָאן דְּאִיהוּ 
דַּהֲוָה  בְּגִין  כָּלֵב,  כָּךְ  מִידֵי.  אִסְתַּכַּל  בְּדוֹחֲקָא לֹא 
בְּדוֹחֲקָא, לֹא אִסְתַּכַּל מִידֵי וַאֲתָא לְצַלָּאָה עַל קִבְרֵי 
אַבְהָן וְכוּ'". וְכֵן כָּל אָדָם, מִי שֶׁיּוֹדֵעַ וּמְחַשֵּׁב עַצְמוֹ הֵיטֵב, 
שֶׁכְּהֶרֶף-עַיִן יִפְרְחוּ יָמָיו וְיִצְטָרֵךְ לִתֵּן דִּין וְחֶשְׁבּוֹן מִכָּל 
מַעֲשָׂיו, וְלֹא יְוַתְּרוּ לוֹ עַל שׁוּם דָּבָר וְכוּ'; מִי שֶׁמְּחַשֵּׁב 
אֶת עַצְמוֹ עַל כָּל זֶה, בְּוַדַּאי לֹא יַבִּיט עַל שׁוּם מְנִיעָה 
מֵהַפְּחָדִים וְכַיּוֹצֵא. וּמִכָּל-שֶׁכֵּן שֶׁבֶּאֱמֶת אֵין בָּזֶה שׁוּם 
פַּחַד כְּלָל, כְּמוֹ שֶׁאָמַר אַדְמוּ"ר זַצַ"ל בְּפֵרוּשׁ, בְּעֵת 
שֶׁדִּבְּרוּ לְפָנָיו מִזֶּה וְאָמַר, שֶׁאִם הָיָה לוֹ בֵּן יָחִיד, הָיָה 
מְשַׁלְּחוֹ יְחִידִי בַּלַּיְלָה לַשָּׂדֶה וְלֹא הָיָה חוֹשֵׁשׁ לְשׁוּם 
דָּבָר. וְאָמַר זאֹת עַל כָּל אָדָם, שֶׁאֵין לִפְחדֹ כְּלָל מִשּׁוּם 
דָּבָר, ]כִּי שְׁלוּחֵי מִצְוָה אֵינָן נִזּוֹקִין )פְּסָחִים ח', ב'(, 

בִּפְרָט מִצְוָה כָּזֹאת[. )א-שעט(.
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בכל מצב יישאר יהודי
יהודי פשוט בני אחד הכפרים נכנס אל הצדיק רבי 
שלום רוקח מבעלז על מנת לקבל את ברכתו. הוא פנה 
אל היהודי הכפרי טרם יברכנו, ושאל ברוך אבהי: "ומה 
בדבר השבת? האם אתה שומר על קדושתה, או שמא, 
חלילה...?". השפיל הכפרי את עיניו במבוכה. לבסוף אף 
נאלץ להודות בפה מלא כי לדאבונו אין הוא שומר שבת. 
ביקש הרבי לקרבו בחן דבריו, ולהעמידו על קדושת השבת 
ועל חומרת חילולה. דבריו הכנים של הרבי שנאמרו מתוך 
לב אוהב וכואב נכנסו הישר אל ליבו של הכפרי. "הריני 
מתחייב בזאת לרבי, כי מהיום והלאה אהיה זהיר בכבוד 
השבת ולא אחללנה", הכריז בהתרגשות. למשמע הדברים 
אורו עיניו של הצדיק. אלא שכמעט באותה נשימה הוסיף 
הכפרי ואמר: "אבל בימות הקציר, שאז המלאכה בשדה 
מרובה, אנוס אני לעבוד גם ביום השבת, ואני מקווה כי 
הרבי ימחל לי על כך". חיוך מריר נמתח על שפתי הרבי. 
לאחר הרהור קצר, שבו נראה היה כבורר את מילותיו, פתח 
הרבי ואמר: ראשית, עליך לדעת כי לא אני 'בעל-הבית' על 
השבת, אלא הקב"ה, נותן התורה ומצווה המצוות בכבודו 
ובעצמו. לא אני הוא שצריך למחול לך, אלא הוא לבדו. 
לעניות דעתי אין שום סיכוי שהוא יסכים למחול לך על 
פגיעה כלשהי בקדושת השבת. והמשיך הרבי: ובאשר 

לדבריך על תקופת הקציר אספר לך סיפור. 

אחד הפריצים המכובדים החליט באחד הימים לערוך 
משתה לכל רעיו הפריצים בכל אזור סביבתו. לאחר ששתו 
הפריצים לשוכרה,  נתקיים בהם 'נכנס יין יצא סוד', והם 
החלו לספר, איש-איש בתורו, בשבחי היהודי 'שלהם', זה 
המכונה בפיהם של הפריצים בשם 'מושק'ה' החוכר מאת 
פריץ הכפר פונדק. נענה הפריץ המארח ואמר: "היהודי 
שלי, אין דומה לו ביושר ובנאמנות. כבר ניסיתיו בעבר בכמה 
ניסיונות, ובכולם עמד בכבוד מעורר השתאות. מובטחני 
בו כי לעולם לא ימרה את פי ולא יהיה דבר שאבקש 
ממנו ולא יעשה". נדהמו חבריו הפריצים למשמע שבחיו 
בגין העם היהודי השנוא עליהם, קם אחד הפריצים ושאל 
בהשתאות:"ואפילו, אפילו אם תבקש ממנו להמיר את 
דתו יסכים לכך?!". "כן", השיב המארח בביטחון מוחלט, 
"מובטחני שגם בכך ימלא את רצוני".ה"הבה נבחן הדבר 
מקרוב". בקשו רעיו הפריצים. מיד ציוה הפריץ לקרוא 
ל'יהודי' שלו. היהודי המסכן, שהובהל במפתיע למסיבת 
ההוללים הגדולה והועמד לפני מעסיקו וחבר מרעיו, נבוך 
מעצם המעמד. "האם אתה נאמן לי?",ניגש הפריץ ישר 
לעניין  ושאל. "בהחלט!", השיב היהודי,כשהוא תמה על עצם 
השאלה. "האם תעשה ככל שאבקש ממך?", הוסיף הפריץ 
לפרוש את המלכודת לרגלי היהודי, בעוד חבריו מביטים 
בהם בשעשוע. "בכל ליבי ובכל נפשי מוכן אני ללכת אפילו 
באש ובמים בעבור אדוני הפריץ". להצהרת נאמנות חזקה 
יותר לא היה אפשר לצפות. נתן בו הפריץ מבט חד ואמר: 
"אם-כן, רוצה אני כי תמיר את דתך". חיוורון עז כיסה את 
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מהבטחתך לעשות ככל שאבקש ממך. בתוך יממה עליך 
להמיר את דתך". היהודי האומלל הנהן בראשו לאות 
הסכמה ויצא חפוי-ראש מהמסיבה. נאמן לבקשת הפריץ 
ומחוייב למילתו-שלו, המיר כבר למחרת היום את דתו. 
קרנו של הפריץ – שזכה ביהודי נאמן כל-כך – עלתה 
בעיני חבריו ברמות רבות, הם נכחו לדעת כי נאמנו דברי 

חברם הפריץ, והוא זכה ל'יהודי' הנאמן ביותר. 

יום אחד הזמין אליו הפריץ את היהודי המומר ואמר לו: 
"לאחר שמילאת את בקשתי והוכחת את נאמנותך לי, ללא 
סייג, הריני מרשה לך לשוב לאמונתך הקודמת. בטוח אני 
כי על-אף נכונותך להשביע את רצוני, עדיין ליבך נוקף 
על הצעד הקיצוני שעשית. לך לביתך ובשר למשפחתך 
כי רשאים אתם לחזור לחיק יהדותכם". שמח היהודי 
שמחה גדולה, ואץ רץ לביתו לבשר לאשתו ולילדיו את 
הבשורה הטובה. לנוכח התפרצותו הפתאומית הביתה 
נבהלה האישה. "מה לך! יצאת מדעתך?!", קראה לעברו 
בחרדה. סיפר לה בעלה כי הפריץ פטר אותם מעונשה 
של המרת הדת הכפויה, וכי מעתה רשאים הם לשוב 
לחיק יהדותם. הביטה בו האישה בפנים עגומות, שהסגירו 
מיד כי אין היא שותפה לשמחתו של בעלה. כעבור רגע 
פרצה מליבה אנחת שוברת-לב. 'אוי ואבוי...', גנחה. 'איך 
יכול היה הפריץ לעשות לנו כך, ולהפתיע אותנו בהצעתו 
כמה שבועות לפני חג-הפסח... איך נעמוד בהוצאות הרבות 
המשחרות לפתחנו. מהיכן נשיג כסף לקניית מצות ויין 
וכלים כשרים לפסח... רוץ אל הפריץ ובקש ממנו ארכה 

עד לאחר הפסח". 

סיים הרבי את סיפורו שהיה אך משל, ואמר בקול אוהב 
ומשכנע: "חילול שבת בפרהסיה, כמוהו כהמרת הדת. 
אתה רוצה, ככל הנראה, ללכת בדרכיה של אותה אישה 
פתיה, ומבקש להיות יהודי לפני עונת הקציר ולאחריה, 

אך בתקופת הקציר עצמה להוסיף להיות גוי"...

לאחר התחבטות פנימית קצרה בינו לבין יצרו הבטיח 
לרבי לשמור את השבת ושב מדרכו בתשובה שלימה.

בברכת שבת שלום ומבורך

מאמר ראש הישיבה
-המשך- סיפור לשולחן שבת

"לכן בנימין היקר, בוא נתחזק ביחד. גם את כל מי 
שאתה רואה, תחזק אותו להתפלל על עם ישראל. 
תיקח כל צער וכל כאב – רק לתוך תפילות, ואם 
יותר כואב לך, אז תצעק לה'. בגאולה הראשונה 
צעקנו ונושענו, וגם בגאולה האחרונה נצעק כולנו 

וניוושע במהרה".

"כבוד הרב, אני מקבל על עצמי, מהיום בכל פעם 
שאני אראה אותך, אני אתן לך דיווח שעות לכמה 
שעות כבר הגעתי..." אמר בנימין, ונפרדנו בשמחה. 

לעדכונים כאלה אני אצפה בכליון עיניים.

הפתעה למחנכים

לא פעם ניגשו לרב מרדכי אליהו מחנכים להתייעץ 
על תלמיד מסוים שהסב להם קשיים לא רגילים, 
הם ציפו לעצה או להדרכה, והם הופתעו מאוד 
שהרב היה שואל אותם: "הם הִתְעַנִּיתָ על הילד? 
האם קיבלת על עצמך יום של צום ותפילה בשבילו?" 
וזו הייתה דרכו שלו. כאשר היה מלמד דרדקי, היה 
מתענה ומתפלל על כל בעיה שהייתה לאחד הילדים. 
שכל ישר של גדול בישראל אומר שלפני כל העצות 

והתחבולות ישנה תפילה.

תפילה משנה את הטבע. תפילה משנה ילדים. 
תפילה משנה בעיות התנהגותיות. תפילה מחזירה 
אנשים למוטב. תפילה עוזרת לך ולכל עם ישראל 
להתגבר על התאוות, להתגבר על היצר הרע, לתקן 
את המידות, לשמור את הברית ואת העיניים, להתנתק 
מהמכשירים ומכל הדברים המושכים של העולם 
הזה. תפילה מגלה את מלכות ה' בעולם, מגלה 
את האמונה בעולם, מעלה חן על יראי ה' שכל בני 

העולם ירצו להיות כמותם.

זו אמונה פשוטה. תפילה היא מצווה,  תפילה 
תפילה היא חובה, ותפילה היא זכות גדולה. ולהימנע 
מתפילה זה בדיוק ההיפך גמור מכל זה. לכן שמואל 
הנביא למרות שעם ישראל עשו לו חיים לא קלים, 
לפני פטירתו הוא מבטיח להם: "גַּם אָנֹכִי חָלִילָה לִּי 
מֵחֲטאֹ לַה' מֵחֲדלֹ לְהִתְפַּלֵּל בַּעַדְכֶם". 'אם אני אפסיק 
להתפלל עליכם, אני חוטא לבורא עולם' אומר להם 
שמואל הנביא שהיה שקול כמשה ואהרן. על פי זה 
אומר רבי נחמן בספר המידות: "מִי שֶׁאֵין מִתְפַּלֵּל 

עַל צָרַת יִשְׂרָאֵל, נִקְרָא חוֹטֵא".

רבי נחמן אומר לנו: "כי צריך כל אדם לומר: 'כל 
העולם לא נברא אלא בשבילי'. נמצא כשהעולם 
נברא בשבילי, צריך אני לראות ולעיין בכל עת בתיקון 
העולם. ולמלאות חסרון העולם, ולהתפלל בעבורם". 
זו גמרא מפורשת וזו והמסקנה המתבקשת והפשוטה 

מדברי הגמרא.

אחים יקרים, חייבים להבין שהמצב בידיים שלנו. 
אין לנו מה להתלונן. נקום ונתעודד. נתחזק להאמין 
בתפילות שלנו. נקבל על עצמנו להתעורר מהאסון 
הגדול ולקבל על עצמנו תפילה על עם ישראל 
במסירות נפש, ונרבה בתפילה כי הגמרא קובעת 
עובדה שכל המאריך בתפילתו אין תפילתו  חוזרת 
ריקם. ובזכות זה נזכה לגאולה שלימה ברחמים 

גדולים במהרה בימינו אמן.
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הרב מרדכי אליהו נולד בירושלים לאביו המקובל הרב 
סלמאן אליהו תלמיד מרן רבינו יוסף חיים )ה"בן איש חי"(, 
מצד אמו היה משפחת צדקה, אחותו של הרב יהודה צדקה 
ונכדת אחותו של ה"בן איש חי". רבינו התייתם בגיל צעיר 
מאוד בתחילה היה מוכר חומוס מבושל בשוק הירושלמי. 
מאוחר יותר היה מתייג מזוזות שכתב אחיו הרב נעים בן 
אליהו. מילדותו התבלט בכישרונו. כיוון שבבית משפחתו לא 

היו מצויים ספרים רבים, קיבל מהרב בן ציון חזן מפתח 
להיכל ישיבת פורת יוסף ושם היה לומד מדי ערב. 

בצעירותו למד אצל הרב עזרא עטיה בישיבת 
פורת יוסף ואצל הרב צדקה חוצין.

הרב היה מקורב לגדולי הדור בהם 
ה"חזון איש", הרב הראשי הר' יצחק נסים, 

המקובל הרב מרדכי שרעבי, הבבא סאלי 
ועוד.

בכ' באייר ה'תש"ך הועלו עצמותיו של רבינו החיד"א 
מליבורנו שבאיטליה לישראל. הרב יצחק ניסים מינה 

את הרב מרדכי אליהו לטפל בקבורתו בהר המנוחות 
בירושלים. הרב התמנה לדיין הצעיר ביותר בארץ כשהיה 
רק בן שלושים, בבית הדין הרבני בבאר שבע. לאחר ארבע 
שנים עבר לבית הדין הרבני האזורי בירושלים ובשנת תש"ל 
התמנה כחבר בית הדין הרבני הגדול, ובשנת ה'תשמ"ג נבחר 

לתפקיד הראשון לציון והרב הראשי לישראל.

הרב היה ידוע כאוהב ישראל, ואף על אחינו הרחוקים 
מתומ"צ התבטא ואמר: אין בלבי שום מחשבת ייאוש. אני 
מעודד מכל סוג של ציבור. אני רואה גם ב"חילוניים" אלה 
צמא וחיפוש מה שהוא חיובי. גם זה שמחלל שבת או חלילה, 

אוכל טריפה, הוא בעד זה שיהיה אוכל כשר ותהיה גם 
שבת. ...תודה לאל, אין כיום אפיקורסים...הכל הם עושים 
מתוך בורות וחוסר ידע. פשוט, לא למדו ואינם יודעים יהדות 
אמת מהי ליחיד ולכלל היהודי. לכן, אני חוזר ומבקש, שבכל 
בית ספר ממלכתי יוכנסו שיעורי תורה, יהדות והלכה על 
ידי רב בישראל. שלא יימצא יהודי שלא יידע מהי שבת, 

מה טלית ותפילין, מהות החגים ומועדי ישראל.

ענוותנותו הייתה להפליא, סיפור קצר מיני רבות 
בסיפורים יעיד על כך, אדם אחד שנתקע עם רכבו 
ברחוב כנפי נשרים ליד הבית של הרב זצ"ל 
ניסה להניע את הרכב, אך לא הצליח. הוא 
גם לא ראה שום אדם באזור שיכול לעזור 
לו לדחוף מעט את המכונית כדי שיוכל 
להניע אותה בדחיפה. נכנס הלה למכוניתו, 
וחיכה שמישהו יבוא לעזור לו. והנה מגיעים 
שני אנשים שעזרו לו לדחוף את המכונית, אחד 
מבוגר ואחד צעיר. כשיצא להודות להם על העזרה, 
ראה שבעצם מי שעזר לו לדחוף את רכבו היו הרב אליהו 
זצ"ל והעוזר שלו. האיש התנצל מייד ואמר: סליחה, לא 
התכוונתי. הרב צחק ואמר: האם אני לא חייב במצווה "עזוב 
תעזוב עמו"? סיפורים רבים יעידו על ענוותנותו ואהבת 
ישראל העצומה של הרב, חלקם מהסיפורים נמצאים 
בספרי "אביהם של ישראל". הרב היה אהוד על כל גווני 
הציבור ורבים נהנו ממנו עצה ותושיה, כ"כ היה פועל ישועות 
גדול ורבים נושעו מברכותיו. הרב השאיר לעם ישראל את 
ספריו ומורשתו, והשאיר אחריו דור ישרים מבורך ההולך 

בדרכיו זכותו תגן עלינו אמן.

קשה זווגם...
על פי פנימיות התורה מקובל, שהבחינה של האיש היא 
תורה - שמש, והבחינה של האישה היא תפילה – לבנה 

)ירח(, שזו הבחינה של דוד המלך. ונמצא, שכל 
אישה היא ה'דוד המלך' של הבית – ה'משיח' 

של הבית. לא פעם אמרתי לנשים שלא 
היה להן קל עם הבעל: את הכהן של 

הבית - את מגנה על הבית. את 
מחזיקה את הבית. תחזיקי 
תראי  עוד  ואת   - מעמד 
שבעלך ילמד בישיבה, וכל 
מידותיו ישתנו ללא הכר, וגם 

הילדים שלך ילמדו בישיבה, ויהיו 
לך חיים מתוקים, וכך היה בכמה 

וכמה מקרים.

התפילה אינה רק עזר וחיזוק לשלום הבית, 
אלא היא הכרחית, כי בלא תפילה זה פשוט בלתי 

אפשרי שיהיה שלום בית. בלא תפילה לא תועיל שום 
עצה או תחבולה - גם אם האישה תלמד את כל הספרים 
שיש בעולם בנושא שלום בית, ותקים את כל העצות 
הטובות ביותר, ותנסה להיות בעלת מידות מושלמות 
ולהתנהג כמו האישה הכי טובה וכו‘ וכו‘, וגם הבעל יעשה 

את כל הנ"ל - בלי תפילה לא יהיה להם שלום בית.

 מדוע? מכמה סיבות. הראשונה: שלום בית הוא 
מעל הטבע! כמו שאמרו חז“ל: קשה זיווגו של 
אדם כקריעת ים סוף. כלומר - כמו שלקרוע 
את הים לגזרים ולהפוך אותו ליבשה זהו 
נס מעל הטבע, כך זיווגו של האדם 
הוא נס מעל הטבע. וזה משום 
הזוג הם שני הפכים  שבני 
מנוגדים לגמרי, ולחבר את 
שני ההפכים הללו בחיבור 
אמיתי ותמידי ויציב צריכים 
נס – שינוי הטבע, ובשביל לשנות 
את הטבע צריכים תפילה, כמובא 
)ל“מ ז(: כי התפילה למעלה מהטבע 

כי הטבע מחייב כן והתפילה משנה הטבע.

 כי בניגוד למה שהתועים חושבים, שהקשר בין 
האיש והאישה הוא קשר טבעי של התאמה נפשית של 
בני הזוג, או שחושבים שזה קשר מקרי ח"ו, שכך סתם 
מסתדרים יחד, או אף גרוע מזה, חושבים שזהו קשר 
של משיכה גופנית וכד', באמת אין זה כך, אלא האהבה 

של האיש והאישה היא קשר של הנשמות, שלחבר 
אותן זה דבר שהוא מעל הטבע. וכל אחת תעשה את 

החשבון: האם לחבר בין שני הפכים זה קל?

 זה דבר שרוב העולם לא יודעים ולא מבינים, ולכן 
הם חושבים ששלום בית זה עניין של מה בכך, וממילא 
מצפים שהכול "ילך חלק", וכאשר זה לא כך, והם נתקלים 
בקשיים, בניסיונות וכו', הם מתייאשים, וחושבים שיש כאן 
איזו טעות או תקלה בסדר הנכון של הדברים. כאמור, 
זה לא נכון לחשוב כך, כי באמת הקשר בין בני הזוג הוא 
דבר על טבעי, ולכן עד שמגיעים לחיבור אמתי ואהבה 
אמתית בין בני הזוג צריכים להשקיע הרבה מאמצים, 
ובעיקר בתפילה, כי מאחר שצריכים שנוי הטבע, לכן 
רק תפילה יכולה לעזר, כמובא לעיל: כי הטבע מחייב 

כן והתפילה משנה את הטבע.

המסקנה עד כה ההיא, שאם הבעל והאישה לא 
עוסקים בתפילה, זה בלתי אפשרי שיהיה להם שלום 
בית. ועל זה אמר דוד המלך בתהלים )קכז(: "אם ה' 
לא יבנה בית, שווא עמלו בוניו בו". דוד המלך לא דיבר 
רק על בנית בית בגשמיות, לבנות קירות, חדרים וכד', 
אלא בעיקר על הבניין הרוחני, שיהיה הבית מלא בדעת 
ובאמונה, כמו שכתוב )משלי כד(: "ובדעת חדרים ימלאו 
וגו'". כי אם לבנית בית בגשמיות צריכים את ה', כל שכן 
שצריכים את ה', כדי לזכות שיהיה הבית מלא בתוכן 

רוחני והשכינה תשרה בו.

הסדרה לשלום הבית
מאת  הרב שלום ארוש

 052-2240696

לאורם נלך
הילולא דצדיקיא

הראשל"צ הרב מרדכי 
אליהו זצ"ל
כ"ה סיון

שלום הבית שלי
הרב שלום ארוש שליט"א
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רוצה לזכות בפרס? שלח לנו סיפור תודה
בעל תוכן ייחודי ותזכה בפרס ללא הגרלה
al5308000@gmail.com | 02-5812252

ילדים מספרים

תודה
ילדון חידודון

al5308000@gmail.com | 02-5812252

כמעט את כל דבר שבקדושה אנו לומדים 
מהמרגלים, האם תדע מהו?

תשובה פרשת במדבר: לא כתוב בתורה באיזה תאריך יוצא 
חג השבועות, כי חג השבועות יהיה תמיד 50 יום אחרי חג הפסח, 
והטעם שלא כתוב כי זה תלוי בעיבור של החודשים, שאם ניסן 
ואייר יהיו חודשים מלאים זה יצא בה' סיון, ואם שני החודשים יהיו 

חסרים זה יצא בז' סיון, ואם ניסן מלא ואייר חסר זה יצא בו' סיון.

זוכה: תמי טליה כהן, אשקלון

פתרונות יש לשלוח למייל
al5308000@gmail.com
או לפקס: 02-5812252
יש לציין שם מלא, כתובת מלאה וטלפון

זוכה פרשת במדבר: יואל אהרוני, רחובות.

מדור ילדים
שעשועון מגוון

בכח התודה פעלנו לרכוש דירה

אנחנו משפחה מהמרכז, משפחה של חמש 
נפשות. גרנו בדירה של חדר וחצי- 30 מטר, 
אתם בטח לא יודעים כל כך איך נראית דירה 
של 30 מטר אז אני ינסה להסביר- זה נראה 

בגודל של מכולת קטנה.

ובנוסף לדירה הקטנה והצפופה- 
הדירה הייתה ישנה מאוד.

הדירה  בעלי  אחד  יום 
ביקשו מאבא שלי שנפנה 
שהם  מכוון  הדירה  את 

רוצים לשפץ, וברוך השם 
עברנו לדירה בת ארבעה חדרים 

גדולה ומרווחת והדירה התאימה 
לנו מאוד ואפילו הורי רצו לקנות אותה 

כדי שלא נצטרך לשלם שכירות או לעבור 
לשכירות אחרת. רצינו שהדירה הזאת תהיה 

שלנו ודי!

אז החלטתי להגיד תודה לה', היה לי הרבה 
על מה להודות- קודם כל שעזבנו את הדירה 
הישנה והקטנה שגרנו בה, ואז אמרתי תודה 
על הדירה שאנחנו גרים בה היום, ותודה שכיף 

לנו עם השכנים ועם הסביבה ושהכל מאוד 
מתאים לנו, אחר כך אמרתי תודה שהדירה לא 
שייכת לנו ותודה שאנחנו צריכים מידי חודש 

לשלם שכירות...

והאמת שלא הייתי היחיד שאמרתי תודה, 
שמתי לב שגם הורי אומרים תודה לה' 

ומתחזקים באמונה.

ואז באורך פלאי, בעל הדירה 
לא  שהדירה  לאבי  מספר 
שייכת רק לו- הדירה שייכת 
לכל האחים שלו גם, שהם 

קיבלו אותה בירושה.

מייד אבי בירר אם הם מעוניינים 
למכור את הדירה ומיד השיב לאבי- 

שיברר עם אחיו.

אנחנו המשכנו לומר תודה. ואחרי כמה ימים- 
הוא השיב לאבי תשובה חיובית והם מוכנים 

למכור את הדירה,

ואפילו הציעו לנו מחיר יותר זול ממה שהדירה 
שווה. וכך -בדרך נס קנינו דירה

אמרנו תודה וקנינו דירה
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סמכות הורית ומשמעת בגיל הרך פרק טז'

גם השבוע, אנחנו בע"ה בהכוונה וטיפול, בסיפור 
עם דודי שמכה ונושך ילדים בגן.  הזכרנו, שאפילו 
שעל פניו, צריך לבדוק ולשוחח עם דודי על בעיית 
האלימות שלו כלפי חבריו בגן. שהרי אם הוא מכה ונושך 
ילדים בגן, כנראה שיש לו בעיה חברתית... הדגשנו, כי 
התנהגות חריגה היא לפעמים הדרך היחידה העומדת 
לרשותו של ילד כדי להביע את קשייו ומצוקתו. יכול 
להיות שההתנהגות החריגה של הילד כלפי חבריו היא 

תוצאה ולא סיבה. יכול להיות שברמה העקרונית, 
אין לילד שום בעיות עם חבריו, אין לו רצון 

לפגוע בהם ובוודאי שלא לנשוך אותם, 
והמריבות והנשיכות הינן תוצאות של 
מועקות פנימיות הבאות לידי ביטוי 
במריבות עם חברים, אך הם בפירוש 

אינן מטרה בפני עצמה.

כמו בלש מיומן

איתור הסיבה להתנהגות החריגה אצל הילד, דומה 
לעבודת בלש ועשויה להיות קשה למדי. לעיתים אין 
סיבה אחת בלבד אלא כמה, מה שמקשה עוד יותר 
על המשימה.  לרוב, מגוון בעיות רגשיות, הם אלו אשר 
גורמים לילדים להתנהג בצורה כזו, לדוגמא: חוסר 
ביטחון, הרגשת דחייה, תסכול, חוסר בתשומת לב ועוד. 
הסיבות לרגשות אלו גם הן מרובות ומגוונות ולא תמיד 
הסיבה המשוערת היא הסיבה "השורשית".  מאחר והבנת 
הסיבה היא בדרך כלל מחצית הדרך לטיפול ולהצלחתו 
עלינו לחקור היטב ולהבין מה היא שורש הבעיה, לא 
תמיד נדע מהי הסיבה השורשית ולכן עלינו להיוועץ 
במחנך, בגננת, ביועץ בית הספר או באיש חינוך/טיפול.

תוכנית עבודה בנושא, במסגרת הגן 

טוב, עד שנגיע למסקנה מהי הסיבה, מה עושים 
בינתיים בכדי למנוע את החרפת הבעיה? בינתיים 
אם נתייחס לבעיית האלימות כאלימות בלבד, עלינו 
לדעת כי התנהגות אלימה, כעס, מריבות וויכוחים הם 
מנת חלקם של רבים מגילאי הגן )בעיקר הבנים( ולא 
רק של הילדים החריגים, ולכן עלינו ההורים, הגננות, 
הרבנים בגנים וצוות הנהלת הגן, להתייחס לבעיות 
האלימות כמכלול הבעיות שעלולות לצוץ בגן וליצור 
"תוכנית עבודה מניעתית" שתיתן מענה לבעיות אלו. 

מצורפים בזאת רעיונות העשויים לסייע ולהפחית את 
רמת או כמות התופעות האלימות בגן. 

הקדמת התרופה למכה: 

בשום אופן אין לאפשר לאיש צוות אחד להיות עם 
קבוצת ילדים גדולה, זה מתכון בטוח לבעיות. לעולם 
בגן צריכים להיות מספר אנשי צוות, חלוקת תפקידים 
וחלוקת עבודה ברורים.  גן מרווח, חצר מעניינת, נהלי 
בטיחות, היגיינה וצוות מקצועי. נתכנן את פינות הגן ואת 
משחקי הגן, בדרך כזו שימנעו חלק מן המריבות עוד 
לפני התחלתן. לדוגמא: נמנע מהכנסת משחק 
בודד אטרקטיבי במיוחד אשר יגרור בעקבותיו 
מריבות. במידה ואנו רוצים משחק מיוחד, 
נדאג שיהיו מספר פריטים נוספים בגן. 
וקבוע. כאשר  יום ברור  נקבע סדר 
הילדים מודעים לסדר יום הקבוע, הם 
רגועים ובטוחים. נעבוד בקבוצות קטנות 
על מנת להגיע לתוצאות אפקטיביות וכדו'. 

פעילות מרגיעה וממתנת: 

נשלב מוסיקה מרגיעה כרקע לפעילות. נקבע שיעור 
בוקר בפעילות גופנית מרגיעה כמו: שכיבה על מזרנים 
וגלגולים לצדדים, תרפיה בתרגילי נשימה עמוקה, ישיבה 
או שכיבה בעצימת עיניים ועוד. נשוחח בנעימות ובהנמכת 
טון הדיבור בשיחה או סיפור במשך כל היום ובמיוחד 
כאשר מרגישים כי האווירה מתחילה להתחמם. כאשר 
אנו מרגישים שאנו מתחילים לאבד שליטה, נשב, ננשום 

עמוק, נשתה כוס מים ונרגיע קודם את עצמנו.

עיסוק בנושא הרגשות בקביעות:

חשוב להקדיש לנושא "הרגשות" חשיבות מיוחדת.  
אפשרי ע"י פינות תוכן בגן המוקדשות לנושא, מדרשי 
שילוב  תפקידים,  ומשחקי  דרמה  משחקי  תמונה, 
אומנויות, שיחות והעלאת הנושאים במפגש )בריכוז(, 
נספר סיפורים המביעים רגשות וחוויות חיוביות, נספר 
סיפורי צדיקים, נשמיע קלטות ודיסקים עם מסרים 
חינוכיים ישרים ועקיפים )כמו נחמן הקטן, דוד יפה 
עיניים, מרדכי ואסתר, יוסף הצדיק, אברהם אבינו, רבי 
לוי יצחק- של מו"ר הרב שלום ארוש שליט"א ועוד רבים 
אחרים(  אפשרי בהחלט גם להמציא סיפורים ולספר 
אותם לילד, למשל יש סיפור יפה שנקרא: "אפרוח לא 

בכוח" האפרוח שלא רצה לצאת מהביצה. )מצורף 
בזאת תקציר לסיפור המדגים כיצד ניתן לפתור בעיות 

ולא בדרך הכוח( 

האפרוח של צ'יקי התרנגולת

צ'יקי התרנגולת הטילה ביצה. דגרה ודגרה, אך כלום 
לא קרה. "תנקרי אותה..." "תצעקי עליה.." "תטלטלי 
אותה..." מייעצות לה חברותיה התרנגולות אך ללא 
הצלחה!  )בקיצור-סיפור ובמרכזו בעיה מטרידה על 
אפרוח שלא רוצה לצאת מן הביצה( במהלך הסיפור ישנו 
ניסיון בלתי נלאה לפתור את הבעיה ע"י רעיונות כוחניים 
מה שגורם לאפרוח להתבצר יותר ויותר בקליפתו, 
)ולילדים השומעים להיכנס יותר ויותר למצוקה( האפרוח 
הסתגר בביצה וסרב לבקוע את הקליפה ולצאת. אך אל 
דאגה- המצוקה באה על פתרונה בדמותה של תרנגולת 
זקנה וחכמה שהדריכה את אמא תרנגולת להיות יותר 
עדינה ולשכנע את האפרוח המפוחד לצאת מהביצה. 
הסיפור מלמד אותנו: כי ישנן עוד הרבה אפשרויות בעולם 
מלבד צעקות, ניקורים וטלטולים, לדוגמא: אפשרויות 
שמגיעות עם עדינות, עם המילה בבקשה, עם לטיפה, 
עם חיבוק ושיר.  אפשרויות עדינות, שמראות לנו כי 
הפתרון לסיפור לא טמון בכוח אלא באהבה! וכמובן 
סוף טוב, האפרוח שמרגיש שמחכים לו בחוץ חברים 

אוהבים, מנקר את הקליפה ובוקע מהביצה.

בהצלחה!

הרב אבוחצירא- יועץ, מאבחן ומטפל
לייעוץ טלפוני ללא תשלום
בימים ג' - ד' משעה 10-8 בערב
נייד: 054-8434435

חינוך באהבה
הרב יצחק אבוחצירא 

אחד בא לרב ושאל אותו שצריך להבין מדוע 
שמעון ולוי היו צריכים למול את אנשי שכם ורק 
אחר כך להרוג אותם? השיב הרב: שאם הם היו 
הורגים את אנשי שכם לפני המילה היו אומרים  

בעולם שיהודים הרגו גויים.

העלון מוקדש
להצלחת

משפחת גרינפלד הי"ו

להקדשת העלון: 02-5308000

בדיחות הדעת
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